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گروه اقتصادی - مجید عشقی 
گفت: اتفاقات سال ۹۹ باعث شناسایی 
نقاط ضعــف در زیر ســاخت بازار 
ســرمایه شد که به ســمت اصلاح آن 

رفته ایم.
مجیــد عشــقی در گردهمایی 
اعضای کانون نهادهای سرمایه گذاری 
ایران و فعالان بازار ســرمایه گفت: در 
ســال ۱۳۹۹ فضای ملتهبی را شــاهد 
بودیــم و به همین علت آســیب های 
زیادی به اقشــار مختلف جامعه وارد 
شد اما این اتفاق باعث شناسایی نقطه 

ضعف های پیشین شد.
رئیس ســازمان بورس افزود: با 
اســتفاده از تجربیات گذشته تلاش بر 

ارتقا زیرساخت ها در بازار سرمایه شد 
تا به این واسطه با رشد حجم معاملات 
دیگر مشــکلی از این بابت به وجود 
نیاید. با توجه حاکمیت و دولت به بازار 
سرمایه یکی دیگر از دست آوردها بود، 
با عبرت های سال ۱۳۹۹ نقش مهم بازار 
ســرمایه برای دولت و اقتصاد شفاف 
شد. سازمان بورس همواره در تلاش 
بوده که ســرمایه گذاری غیرمستقیم 
تقویت شد تا اشتباهات سرمایه گذاری 
در افراد غیر حرفه ای به حداقل برسد.

تعداد نهادهــای مالی بازار 
سرمایه از ۷۸۰ به ۹۵۰ رسید

مجید عشــقی با بیــان اینکه با 
هدف بازگشت اعتماد به بازار سرمایه، 

اقداماتی همچون توسعه کمی و کیفی 
نهادهای مالی در دستور کار قرار گرفت، 
تشــریح کرد: به همین سبب از تعداد 
۷۸۰ نهاد مالی به ۹۵۰ نهاد رســیدیم 
که تلاش خواهیم که در ادامه به ۱۱۰۰ 
نهاد برسد. در کنار صدور مجوزهای 
جدید نگاه ما به تخلفات نهادهای مالی، 
جدی است و در صورت تخلف مجوز 
آنها ابطال خواهد شد.عشــقی اضافه 
کرد: ایجــاد صندوق های جدید برای 
گسترش ســرمایه گذاری غیرمستقیم 
از جمله اقدامات ســازمان بورس در 
سال گذشــته بود.امســال با اصلاح 
دستورالعمل شرکت های سهامی عام 
پروژه، ســرمایه های مردم به ســمت 

بخش مولد اقتصاد هدایت خواهد شد
مجید عشقی گفت: ما چند محور 
اساسی را امســال دنبال خواهیم کرد؛ 
اول بحث تشــکیل سرمایه و افزایش 
سرمایه اســت. هنوز شــرکت های 
بزرگی را داریم که بورســی نشده اند.
نکته دوم مجوزهای افزایش ســرمایه 
با صرف ســهام است که ما در سازمان 
آن را تسریع خواهیم کرد. نکته بعدی 
اصلاح دســتورالعمل شــرکت های 
سهامی عام پروژه است که تسریع شود 

تا ســرمایه های مردم به سمت بخش 
مولد اقتصاد برود.

این مقام مسئول اضافه کرد: توسعه 
کمی صندوق ها برای سرمایه گذاری 
غیرمستقیم و صندوق های بازنشستگی 
بلند مدت در بازار سرمایه که منابع بلند 
مدت را برای بورس به ارمغان بیاورد.
نکته بعد نــوآوری در ابزارهای تأمین 
مالی اســت که امسال توجه ویژه به آن 
خواهیم کرد. ما در ســال گذشته رشد 
بیش از سه برابری در تأمین مالی داشتیم 

که امیدواریم این روند ادامه پیدا کند.
مجید عشــقی گفت: در ســال 
گذشته صندوق های جدیدی در بازار 
تأسیس شد. صندوق های تضمین اصل 
سرمایه، بخشی، املاک و مستغلات از 
جملــه آن ها بودند. ایــن صندوق ها 
عملکرد خوبی داشــتند و اســتقبال 
خوبی هــم از آنها صــورت گرفت. 
امیدوارم بتوانیم سرمایه ها را به سوی 
سرمایه گذاری غیرمستقیم سوق دهیم، 
تا دســت کم بخشی از مشکلات سال 

۱۳۹۹ را نداشته باشیم. یک نکته مثبت 
این است که در همین روزهای خوب 
بازار، صف های خرید مستمر آنچنانی 
نداریــم. امیدواریم این روند ادامه پیدا 

کند.
عشــقی اضافه کرد: بخشــی از 
فعالیت سازمان بورس در سال گذشته، 
مربــوط به میز صنعت بــود که در آن 
شرایط صنایع مختلف و مشکلاتشان 
بررسی می شــد. پیگیری های زیادی 
در صنایــع مختلف کردیــم که هنوز 

ادامه دار است. این اتفاقات سال گذشته 
نویدبخش این مسئله بود که اگر همه 
ســرمایه گذاران دســت به دست هم 

دهند، اتفاقات مثبتی می افتد.

رئیس سازمان بورس:

نقاطضعفبازارسرمایهراشناساییکردهایم

گروه اقتصــادی - وزیر راه و 
شهرســازی و دســتیار ویژه رییس 
جمهور روســیه در راس هیأت های 
دو کشــور بر توســعه همکاری ها 
در بخــش هوایــی، دریایی، ریلی و 
جــاده ای و »حمل ونقل چندوجهی« 
و استفاده از ظرفیت ترانزیت کالا از 

مسیر دریایی خزر تأکید کردند.
مهــرداد بذرپــاش در دیــدار 
و مذاکــره با ایگور لویتین دســتیار 
ویژه رییس جمهور روســیه توسعه 
همکاری هــای حمــل ونقلی بین 
دو کشــور را موجب کســب منافع 
توســط دو طرف دانســت و گفت: 
اگرچه تاریخ تجــارت دریایی بین 
بنادر دو کشــور سابقه بسیار طولانی 
دارد، امــا اســتفاده از ظرفیت بنادر 
فعــال دو کشــور در دریای خزر در 
همکاری هــای جدیــد می تواند مد 

نظر باشد.  

وی با اشــاره بــه میزبانی ایران 
از اولین کشــتی باری رورو روسیه 
پس از ۲۱ ســال در بندر نوشهر، این 
ترددهــا را گام بزرگــی در تجارت 
دریایی بین ایران و روسیه برشمرد و 
بیان کرد: قراردادهای ایران و روسیه 
برای کشتی ســازی در دریای خزر 
حائز اهمیت اســت و توسعه »حمل 
و نقــل چندوجهی« بــا ورود اولین 
محموله ترانزیتی روســیه در ســال 
گذشته از مســیر کریدور بین المللی 
شمال – جنوب می تواند نویدبخش 
همکاری های حمل ونقلی موثرتری 

باشد.
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: 
گســترش ظرفیت ترانزیتی مســیر 
دریایی از طریق کریدورهای دریای 
خزر از جمله کریدورهای شــرق و 
غرب دریای خزر می تواند بر کاهش 
ترافیک زمینی سنگین قفقاز نیز موثر 

باشد.
بــه  اشــاره  بــا  بذرپــاش 
همکاری های دو کشــور در صنایع 
هوایی، خواستار توسعه همکاری ها 
در حوزه حمل ونقل هوایی بین ایران 

و روسیه شد.
وی ادامــه داد: بــا تکمیل ۳۵ 
کیلومتر از مســیر ریلی رشت تا بندر 
کاسپین که یک بندر دریایی واقع در 
منطقــه آزاد تجاری-صنعتی انزلی 
اســت، شــبکه ریلی، بندر انزلی و 
بندر کاسپین را به بنادر جنوبی ایران 
در خلیج فــارس به ویژه بندرعباس 
متصل می کند کــه تحول مهمی در 
حمل و نقــل چندوجهی بــا بنادر 
روسیه در شمال دریای خزر خواهد 

بود.
و  راه  وزارت  گــزارش  بــه 
شهرســازی، در این دیــدار ایگور 
لویتین دســتیار ویژه رییس جمهور 

روســیه به بیان جمع بندی جلسات 
کارشناســی و بازدید صورت گرفته 

توســط هیئت روس از مسیر ریلی 
رشــت -آستارا پرداخت و خواستار 

توسعه همکاری های حمل ونقلی در 
تمام شقوق شد.

گروه اقتصادی - معاونت حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی روزهای 
پایانی سال گفته بود که افزایش قیمت بلیت هواپیما برای سال ۱۴۰۲ در شورای 
ترابری بررسی می شود و اکنون رئیس سازمان هواپیمایی کشوری می گوید کار 
کارشناســی برای قیمت ها انجام شده و هر زمان که ستاد تنظیم بازار ابلاغ کند، 
قابل اجراست.موضوع افزایش قیمت بلیت هواپیما در ماه های گذشته خبرساز 
شده و با وجود درخواست های مکرر شرکت های هواپیمایی این اتفاق به صورت 
رسمی قبل از تعطیلات نوروزی رخ نداد و البته در مواردی به صورت غیررسمی 
شاهد افزایش قیمت بودیم که این موضوع به واکنش سازمان هواپیمایی کشوری 
و دادستانی نیز منجر شد.در عین حال شهریار افندی زاده -معاون حمل ونقل وزیر 
راه و شهرســازی- در روزهای پایانی سال درباره افزایش قیمت بلیت هواپیما 
توضیح داد: قیمت ها باید براســاس مصوبات باشــد. از آذر ۱۴۰۰ قیمت بلیت 
هواپیما افزایش نیافته اســت و این افزایش از ســوی سایت های مجهول بوده و 
قرار شده از طریق قوه قضاییه پیگیری شود.وی همچنین خاطرنشان کرد: اگرچه 
قیمت ها در نوروز افزایش نمی یابد، اما پس از عید، افزایش قیمت بلیت هواپیما 

برای سال ۱۴۰۲ در شورای ترابری بررسی می شود.
در این زمینه محمد محمدی بخش -رئیس سازمان هواپیمایی کشوری- در 
پاسخ به اینکه داستان افزایش قیمت بلیت هواپیما به کجا رسید، اظهار کرد: در 
این خصوص ما نظر ســازمان و شورای عالی هواپیمایی و انجمن شرکت های 
هواپیمایی را تجمیع کردیم و ارائه دادیم و منتظر مصوبات ستاد تنظیم بازار هستیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین در پاسخ به اینکه این افزایش قیمت 
چه زمانی رخ می دهد، گفت: کار کارشناسی برای قیمت ها انجام شده و هر زمان 

که ستاد تنظیم بازار ابلاغ کند، پس از تصویب قابل اجراست.

وزیر راه و شهر سازی:تغییر قیمت بلیت هواپیما به کجا رسید؟

گــروه اقتصــادی - مجتبی 
یوســفی درباره ضــرورت حمایت 
از مســتاجران و ارائه بسته حمایتی 
برای این قشــر از سوی وزارت راه 
و شهرســازی و دولت ســیزدهم و 

پیشنهادات دولت برای طراحی بسته 
جدید، اظهار داشــت: اولین نکته ای 
که باید به آن توجه شــود این است 
که حوزه اقتصاد بــه ویژه حوزه ای 
که با ســبد خانوار در ارتباط است با 

بخشنامه و دستور قابل کنترل نیست. 
بــه طور فراوان شــاهد این نمونه ها 
بودیم چــه در قیمت گذاری خودرو 
و چه سکه و چه در بخش اجاره بها.

وی با اشــاره به تجربه بســته 

حمایتی مســتاجران در ســال های 
گذشــته تاکید کرد: اتفاقی که در دو 
سال گذشته رخ داده است این بود که 
دولت سقف ۲۰ تا ۲۵ درصدی برای 
حداکثر افزایش اجاره بها تعیین کرد 
و دیدیم که این اتفاق هم نیفتاد و این 
قیمت دستوری به اجرا نرسید. وقتی 
تورم افزایش پیداکرده، قیمت مصالح 
ساختمانی بالا رفته و در نهایت قیمت 
مسکن افزایش پیدا کرده، نمی توان با 
این روش بازار را کنترل کرد. به هیچ 
وجه موافق افزایش قیمت ها نیستیم 
اما باید تمهیدات واقعی برای کنترل 

وضعیت در نظر گرفته شود.
ایــن عضو کمیســیون عمران 
مجلــس گفــت: البته برگــزاری 6 
جلسه شورای عالی مسکن با حضور 

رییس جمهوری جای تشکر دارد و 
موضوعی که در دولت قبل شاید در 
یک یا دو جلسه شاهد حضور رییس 
جمهوری بودیم و برگزاری جلسات 
این شورا با حضور رییس جمهوری 
نشــان دهنده توجه و اهتمام رییس 
جمهوری بــه حوزه مســکن بوده  

است.
یوســفی دربــاره راهکارهای 
حمایت از مســتاجران در شــرایط 
فعلی و موجود اظهار داشــت: برای 
رفع مشکل مستاجران باید به سمت 
اقدامــات واقعــی برویــم که یکی 
از ایــن راهکارها تولید مســکن و 
اجرای قانون جهش تولید مسکن و 
افزایش ساخت و ساز است که جای 
بحث دارد که این راهکار بلندمدت 

محسوب می شــود.  بهترین راهکار 
در شــرایط فعلی ســاماندهی بازار 
اجــاره و مهمترین راهکار پرداخت 
ودیعه مسکن متناسب با قیمت های 
واقعی بازار است. متاسفانه در بحث 
تسهیلات ودیعه مســتاجران اقدام 
اجرایی انجام نشــد. حداقل در زمان 
کوتاه مدت می توانیم از طریق ودیعه 
مســکن بخشی از مشکل مستاجران 

را حل کنیم.
وی بــا بیان اینکــه باید از توان 
ودیعه مسکن به طور واقعی استفاده 
و موانــع برای پرداخت وام ودیعه با 
سقف مناســب برداشته شود وگرنه 
موضــوع حمایت از مســتاجران بر 
روی کاغذ خواهد مانــد، ادامه داد: 
تاکید می کنم ســقف وام ودیعه باید 

مناســب واقعیت بازار باشد نه اینکه 
الان ســقف ودیعه در نظــر گرفته 
 شــده به انــدازه اجــاره ماهیانه هم 

نیست.     
ایــن عضو کمیســیون عمران 
مجلس افزود: در حالی که نتوانستیم 
در اجرای نهضت ملی مسکن موفق 
عمل کنیم حداقل برای حل مشــکل 
مستاجران توان پرداخت اجاره آنها را 
تقویت کنیم. به هر حال اجرای قانون 
جهش تولید مســکن ) نهضت ملی 
مسکن( یک اقدام بلند مدت است و 
دولت اقداماتی در این زمینه در حال 
انجام اســت هر چند که اشــکالاتی 
وجــود دارد اما به هر حال دولت در 
این مســیر حرکت رو به جلو کرده 

است.
یوسفی گفت: از دیگر راهکارها 
کاهش مالیات و معافیت های مالیاتی 
برای مالکانی اســت کــه در به بازار 
اجاره کمک می کنند و با مســتاجران 
قرارداد بلند مدت و بالای یک ســاله 

منعقد می کنند.      
وی با اشاره به جمعیت مستاجر 
در کشورمان اظهار داشت: براساس 
آخرین گزارش ها و سرشماری سال 
۱۳۹۵ تعداد مستاجران در کشور 6.۵ 
میلیون خانوار اســت که البته قاعدتا 
به این شکل اســت که در شهرهای 
بــزرگ این آمار بالاتر می رود و گفته 
می شود بیش از ۵۳ درصد از جمعیت 

تهران مستاجر هستند و در شهرهای 
کوچک تر جمعیت مســتاجران نرخ 
کمتــری دارند اما به طور متوســط 
در کشــورمان ۵۱ درصــد جمعیت 

مستاجر هستند.
ایــن عضو کمیســیون عمران 
دربــاره افزایش حاشــیه نشــینی 
در کلانشــهرها تاکیــد کــرد: در 
قیمت گذاری در کشورمان یک کف 
هرم قیمتــی و یک راس هرم داریم، 
چه بخواهیم و چه نخواهیم همواره 
شاهد این اثرگذاری خواهیم بود که 
اگر در بالاشــهر، قیمت هر متر مریع 
از یــک ملک بــه ۱۰۰ میلیون تومان 
برســد و اجاره ایــن واحد هم برای 
مثال به ماهی ۲۰ میلیون تومان برسد، 
به طور قطع در منطقه متوســط این 
قیمت ملک به ۸۰ میلیون تومان و در 
منطقه محروم و حاشیه همان شهر به 

۳۰ میلیون تومان می رسد.
یوســفی ادامه داد: این خطای 
راهبــردی برخــی از تصمیم گیران 
اســت کــه کنترلی بــر قیمت های 
خانه های بالا شــهر ندارند. هر چند 
مجلس مالیــات بر خانه های لوکس 
را وضع کرده اما اگر کنترلی بر قیمت 
خانه های بالاشهر نباشد به طور قطع 
قیمت خانه در این مناطق به ســایر 
مناطــق تاثیر می گذارد و در نهایت با 
یک شیبی به سایر شهرها هم سرایت 

پیدا می کند. 

یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس :

 وام ودیعه مستاجران اندازه 
اجاره ماهیانه هم نیست

عضو کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: این خطای راهبردی برخی از تصمیم گیران است که کنترلی بر قیمت های 
خانه های بالا شهر ندارند. هر چند مجلس مالیات بر خانه های لوکس را وضع کرده اما اگر کنترلی بر قیمت خانه های بالاشهر نباشد 
به طور قطع قیمت خانه در این مناطق به سایر مناطق تاثیر می گذارد و در نهایت با یک شیبی به سایر شهرها هم سرایت پیدا می کند.

گروه اقتصــادی -تهاتر خانه  
های قدیمی با زمین یا واحد مسکونی 
نو، جدیدترین طرح دولت در حوزه 
بازآفرینی شهری است که با اجرای آن 
از دوماه آینده شاهد جان گرفتن طرح 
نوسازی بافت فرسوده در شهرهای 

مختلف خواهیم بود.
نوســازی بافت های فرسوده 
یکی از مهم ترین پروژه های مسکنی 
کشور به شمار می رود که در این بین 
همواره مشکلاتی وجود داشته است 
اما از ســال گذشته با برنامه ریزی که 
صــورت گرفت و اجرای طرح های 
تشــویقی در این حوزه شاهد رونق 
گرفتن نوســازی بافت های فرسوده 
در محلات مختلف هستیم. در همین 
رابطه مرادی یکی از سازندگان اعلام 
کرد: پیش از این  ســازندگان انگیزه 
ای برای ورود به طرح نوسازی بافت 
های فرســوده نداشتند. هربار پروژه 
بافت فرســوده پیش می آمد با توجه 
به مشــکلاتی که در این حوزه وجود 
داشت و سخت راضی شدن مالکان 
ایــن واحدها، ترجیــح می دادیم که 

پروژه ای را قبول نکنیم.
همچنیــن خالقی  یکی دیگر از 
مالــکان بافت های فرســوده گفت: 
اجرای این طرح هیچ فایده ای برای ما 
تا سال گذشته نداشت و به هر سازنده 
ای هم  برای نوســازی پیشنهاد می 
دادیم به بهانه های مختلف رد می کرد 
اما در حال حاضر با ارائه مشوق های 

مختلف و همچنین با طرح تهاتر زمین 
و دادن تراکم بیشــتر برای اجرای آن 
سازندگان انگیزه بیشتری دارند.یکی 
از اصلی ترین مشــکلات در حوزه 
نوسازی بافت های فرسوده افزایش 
زمان صدور  پروانه های ساختمانی  
اســت که باید  زمــان آن از ۸ تا ۹ ماه 
به یک یا دو ماه برســد؛ خوشبختانه  
این اقدام هم  در شــهرهای مختلف 
به مرحله اجرایی و عملیاتی شــدن 

رسیده است.
در همین رابطــه محمد آئینی 
مدیرعامل شرکت عمران بازآفرینی 
شــهری ایران  و معــاون وزیر راه و 
شهرســازی درباره  مهمترین چالش 
های  نوســازی بافت فرسوده گفت: 
چالــش های عمده نوســازی بافت 
فرســوده، نبود توانایــی مردم هم به 
لحاظ مالی و هم فنی برای نوســازی 
و نبود رغبت سازندگان در نوسازی 
بافت فرســوده اســت. چالش سوم 
ایجاد حلقه میانی است که بتواند این 
دو گروه را متقاعد کرده و به نوسازی 

بافت فرسوده ترغیب کند.
نوســازی بــدون مداخله 

مستقیم دولت انجام می شود
آئینی با اشــاره بــه تاکید رهبر 
انقلاب در ترغیب ســازندگان برای 
ســاخت خانه های ۴ تــا ۵ طبقه در 

بافت هــای فرســوده، تصریح کرد: 
با اعمال سیاســت های تشــویقی 
در تلاش هســتیم تا بــدون مداخله 
مســتقیم امکانی را فراهــم کنیم تا 
ساکنان بافت ها و سازندگان ترغیب 
به ساختن خانه های مستحکم در این 

مناطق شوند.
وی یادآور شــد: ماده 6۱ قانون 
برنامه ششــم توسعه که هم اکنون در 
کشــور جاری اســت تاکید دارد که 
دولت باید بســتر تشویقی نوسازی 
بافت های فرســوده را برای مردم و 

بخش خصوصی فراهم کند.
ترغیب سازندگان و مردم 
به نوسازی با تدوین سه بسته 
تشویقی در حوزه مالی، اداری 

و شهرسازی
 وزارت راه و شهرســازی بــا 
تدارک بســته تشویقی جامع تلاش 
کرده تا انگیزه را در بخش خصوصی 
و ســازندگان برای نوســازی بافت 
فرسوده فراهم کند.آئینی در خصوص 
بسته های تشویقی که در سال ۱۴۰۱ 
برای تسریع در نوسازی بافت فرسوده 
به کار گرفته شد توضیح داد: تدوین 
بســته اداری شامل تسریع در صدور 
پروانه ساختمان، ارائه به موقع پایان 
کار ساختمان و  انشعابات آب و برق 
و گاز است. با این بسته، شهرداری ها 

موظف به ارائه تخفیف ۵۰ درصدی 
شدند. همچنین شهرداری ها موظف 
شدند تا زمان صدور پروانه را کاهش 
بدهند.وی ادامه داد: در بســیاری از 
شــهرداری ها حداکثر زمان صدور 
پروانه ســاختمان به دو هفته رسید. 
زمــان صدور پروانه در شــهرداری 
تهران با تشــکیل قرارگاه جهادی از 
۸ ماه به ۲تا ۳ ماه رســیده و حتی در 
اصفهان نیز پروانه الکترونیکی برای 

تسریع در کار صادر شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
گفت: بســته دوم شــامل بسته مالی 
بــود که شــامل تدوین بســته مالی 
برای پرداخت تســهیلات ساخت و 
پرداخت تسهیلات اسکان موقت بود 
که در این خصوص اقدام شــد.آئینی 
بسته سوم را شامل بسته شهرسازانه 
برشمرد و گفت: اینکار برای نخستین 
بار شــکل گرفت که شــامل بسته 
تشــویقی منطبق بر شهرسازی برای 
تمامی شهرهای کشور است.معاون 
وزیر راه و شهرســازی با اعلام اینکه 
زمینه اجرای بسته تشویقی دیگری در 
بودجه سال آینده فراهم شده که بسته 
تشویقی زمین یا کلید به کلید است، 
گفت: از شــهرداری ها انتظار می رود 
برای تشــویق مردم و ســازندگان، 
صــدور پروانــه ســاخت در بافت 

فرسوده تسریع شــود. علاوه بر این 
در محدوده هــای مصوب بافت های 
فرسوده، شهرداری ها موظفند حداقل 
۵۰ درصد در عوارض پروانه و تراکم 
ساخت تخفیف بدهند و انتظار بر این 
است تا ۱۰۰ درصد هم تخفیف دهند.
به گفتــه آئینی، مشــوق های 
کالبدی بیشترین سهم را در نوسازی 
بافت های فرسوده دارند. اعطای یک 
طبقه تراکم تشــویقی، درب اضافی 
پارکینگ، تعریف کاربری تجاری در 
طبقه همکف، افزایش سطح اشغال 
و محاسبه نشــدن تراس و بالکن به 
عنوان سطح اشغال از جمله امتیازاتی 
است که برای نخستین بار در مصوبه 
تشویقی شهرســازانه در نظر گرفته 
شده اســت و انتظار می رود هر چه 
ســریع تر نسبت به اجرایی کردن این 

مصوبه اقدام شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
بــر ارائه اطلاع رســانی های لازم در 
خصوص این بسته تشویقی به جامعه 
هدف تاکید کــرد و بهترین روش را 

ارتباط چهره به چهره و رو برشمرد.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران گفت: ایجــاد ارتباط 
بیــن مالــکان و ســازندگان نیاز به 
تشــکیل حلقه های میانــی دارد که 
بایــد این حلقه های میانی با توجه به 

ارتباط شــهردارها با محلات توسط 
شهرداری ها تشکیل شــود. در این 
راســتا شــهرداری ها می توانند در 
محلاتی که وســعت چندانی ندارند 
از نیروهای خود برای تشــکیل این 
حلقه ها اســتفاده کنند. در محلاتی 
کــه محدوده مورد عمل از وســعت 
بالایی برخــوردار اســت از طریق 
شــهرداری های نواحــی و از طریق 
استفاده از ظرفیت گروه های جهادی، 
دانشگاه ها، کارگزاران و به ویژه دفاتر 
تسهیل گری برای تشکیل این حلقه ها 

اقدام شود. 
همچنیــن در ســطح کوچه ها 
نیز باید رابطانی با عنوان شــهرداران 
کوچــه ترجیحاٌ از گروه های جوانان 
و بانوان تحصیل کرده در حوزه های 
شهرسازی، معماری، جامعه شناسی، 
اقتصــاد و دیگر رشــته های مرتبط 
شکل بگیرند.وی ادامه داد: شهرداران 
حلقه های میانی در راســتای ترویج 
و فرهنگ نوســازی هستند. شرکت 
بازآفرینی شــهری ایــران همت و 
اولویت خود را بر نوسازی بافت های 
فرســوده قرار داده است و امیدواریم 
شــهرداری ها نیز به عنوان شــرکای 
راهبردی ما همکاری خوبی داشــته 
و روند نوســازی بافت های فرسوده 

با شتاب بیشتری طی شود.

 ۴۰۰ تســهیلات  پرداخت 
میلیون تومانــی در بافت های 

فرسوده 
یکی از مهم ترین مســائلی که 
در نوسازی بافت های فرسوده بسیار 
حائز اهمیت بوده تسهیلات این طرح  
است که در حال حاضر با تمهیداتی 
که برای  آن انجام شــده نرخ ســود 
تســهیلات کاهش یافته و از ســوی 
دیگــر میزان آن با تســهیلات  طرح 

نهضت ملی مسکن برابری می کند.
در همین رابطــه محمد آئینی 
معاون وزیر راه و شهرســازی گفته 
اســت: توسعه گران، ســازندگان و 
مالکان واحدهای فرسوده می توانند 
همزمــان با اســتفاده از حمایت ها، 
تســهیلات و تخفیفات در ســامانه 
تســهیلات نوســازی مسکن بافت 
فرسوده از تســهیلات ویژه نهصت 

ملی مسکن نیز استفاده کنند.
او ادامــه داد: تســهیلات ویژه 
بافت های فرســوده که ۱۵۰ میلیون 
تومان آن با ســود صفر درصد است. 
مبلــغ این نوع تســهیلات در تهران 
۴۵۰ میلیون تومان، در کلانشــهرها 
۴۰۰میلیون تومان و در سایر شهرها 
۳۵۰ میلیون تومان اســت. در ســال 
۱۴۰۱ ســازندگانِ بیش از ۳۷ هزار و 
۵۰۰ واحد مسکونی متقاضی دریافت 

این تسهیلات بودند که قریب به ۱۸ 
هزار پرونده تشــکیل و تاکنون برای 
بیــش از ۱۵ هزار واحــد نیز قرارداد 
منعقد شده است. بخشی از متقاضیان 
نوسازی مسکن در بافت های فرسوده 
نیز بالغ بر ۱۵ هزار واحد به ســمت 
دریافت تسهیلات حوزه خودمالکی 

نهضت ملی مسکن هدایت شدند.
در این خصــوص اکبر نیکزاد 
رئیــس بنیاد مســکن در خصوص 
نوسازی بافت های فرسوده هم اعلام 
کرد: در قالب همکاری با شــهرداری 
تهــران و در قالب احیای بافت های 
فرســوده به این بخش ورود کرده و 
تاکنون عملیات اجرایی بیش از یک 
هزار واحد مسکونی فرسوده را انجام 
داده ایم که بخشی از این طرح با تهاتر 

اراضی انجام خواهد شد.
او ادامــه داد : ایــن طــرح در 
مناطقی از تهران از جمله ۱۸،۱6،۲۰ 
و در شــهرهایی از جملــه چابهار، 
زاهدان در حال اجرا اســت.گفتنی 
اســت دولت در حوزه اجرای طرح 
نوسازی بافت های فرسوده گام های 
بسیار بزرگی برداشته است که یکی از 
مهــم ترین آنها،  فرآیند اجرای طرح 
تهاتر خانه های واقع در بافت فرسوده 
با زمین یا واحد مسکونی نوساز از دو 
ماه آینده ابلاغ خواهد شد که با اجرایی 
شدن آن شــاهد تسریع و تسهیل در 
اجرای بزرگترین طرح نوســازی و 
ساخت مسکن در کشور خواهیم بود.

بافتهایفرسودهامسالرنگوبوینوسازیبهخودمیگیرند

اقتصادی

اتفاقــی که در دو ســال گذشــته رخ داده اســت این بود که دولت ســقف 2۰ تــا 2۵ درصدی برای 
حداکثــر افزایــش اجاره بها تعیین کرد و دیدیم کــه این اتفاق هم نیفتاد و این قیمت دســتوری به 
اجرا نرســید. وقتــی تورم افزایــش پیداکرده، قیمت مصالح ســاختمانی بالا رفتــه و در نهایت 
قیمــت مســکن افزایش پیدا کرده، نمی توان بــا این روش بازار را کنترل کــرد. به هیچ وجه موافق 
افزایــش قیمت ها نیســتیم امــا باید تمهیدات واقعی بــرای کنترل وضعیت در نظر گرفته شــود.

افزایشترانزیتکالاازمسیردریایخزر
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